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Pokud ministr zdravotnictví Tomáš Julínek (ODS) prosadí transformaci univerzitních nemocnic na akciové společnosti,
hrozí Univerzita Karlova odvetou.
Její akademický senát včera rozhodl, že v tom případě budou ukončeny praxe mediků ve fakultních nemocnicích.
Týká se to tří lékařských fakult v Praze, dále v Plzni a v Hradci Králové, kde je i farmaceutická fakulta.
Podle rektorů je pravděpodobné, že se k ukončení praktické výuky mediků připojí i další univerzity.
Je to zatím nejradikálnější protest vysokých škol v novodobé historii Česka.
Rektor UK Václav Hampl v prohlášení uvedl, že pokud se naplní transformační mechanismus podle Julínkova plánu,
přemění se nemocnice na akciové společnosti před případným schválením zákona o univerzitních nemocnicích.

Výuka se rozpadne

„Na uskutečnění klinické výuky se přestanou vztahovat nynější právní předpisy. V té situaci se vynucené ukončeni výuky
stane zcela reálnou hrozbou,“ varoval.
Podle mluvčího ministerstva zdravotnictví Tomáše Cikrta jde o vydírání.
Akademický senát je vrcholným samosprávným orgánem UK. Složen je ze 70 členů – 34 studentů a 36 pedagogů.
„Stanovisko k ukončení výuky mediků bylo přijato jednoznačně. Žádný hlas nebyl proti,“ řekl Právu jeho předseda
profesor Jan Hála.

„Bude-li uskutečněna transformace fakultních nemocnic v podobě navrhované ministrem Julínkem, bude univerzita
donucena ukončit klinickou výuku na svých fakultách. K tomuto následku povede postoj ministerstva zdravotnictví, které
opakovaně odmítá zásadní připomínky univerzit. Jeho vinou tak hrozí, že vysoké školy ztratí možnost nést odpovědnost
za klinickou výuku a výzkum,“ stojí v usnesení.

Cikrt: neustoupíme

„Obáváme se, že v akciových společnostech ztratí lékařské fakulty vliv na výchovu budoucích lékařů, výuku i výzkum.
Klesne kvalita výchovy, což se projeví ve zhoršení kvality péče. Dopadne to na pacienty,“ dodal pro Právo děkan 2.
lékařské fakulty UK Ondřej Hrušák.
„Do čela nemocnic chceme odborníky, kteří tam nastoupí standardním způsobem a projdou standardním kontrolním
řízením. Ministr Julínek ale říká, že si je tam dosadí sám. Přitom se to týká 42 lidí v představenstvu,“ uvedl Hrušák.
„Nevidím záruky, že jim nepůjde pouze o zisk,“ dodal.
Julínkův mluvčí Cikrt reagoval zlostně. „Kdybych se chtěl vyjádřit ošklivým slovem, pak musím říct, že je to vydírání.
Ministr Julínek ze svého stanoviska neustoupí a bude dál připravovat zákon, kterým by se v budoucnu univerzitní
nemocnice měly stát akciovými společnostmi,“ řekl Právu Cikrt.
Dodal, že rozhodnutí senátu považuje ministerstvo za „neuvěřitelné selhání Univerzity Karlovy a jejího rektora. Ten přece
prohlásil před několika dny na debatě s ministrem Julínkem, že usiluje o dialog, a tento dialog také probíhá. Tak proč
najednou takový postup?“
Rozhodnutí senátu velmi překvapilo děkana 1. lékařské fakulty Tomáše Zimu. „Opravdu jsem o tom vůbec nevěděl
a žádné takové náznaky nebyly. Je to pro mne naprosto nová skutečnost,“ řekl Právu, ale potvrdil nesouhlas s
ministerstvem. „My samozřejmě dál považujeme za optimální formu neziskovou společnost pro univerzitní nemocnice
a jsme proti akciovým společnostem tak, jak je připravuje ministr Julínek.“
Zima ujistil, že výuka mediků bude dál normálně pokračovat. „Uvidíme, co přinesou příští dny,“ řekl. „S plánem na vznik
univerzitních nemocnic jako akciových společnosti nejsme spokojeni, o možnostech protestu proti tomuto záměru v
rámci univerzity jednáme od podzimu,“ řekl děkan farmaceutické fakulty UK Alexandr Hrabálek.
Soudí, že ukončení praktické výuky by bylo obdobou stávky. „Vzdělávání farmaceutů si bez praxí neumím představit,“
uvedl s tím, že s plánem na vznik univerzitních nemocnic jako akciových společnosti není spokojen.
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Rektoři vyjádřili podporu

„Dalo se předpokládat, že k něčemu takovému dojde. Připomínky univerzit k transformaci fakultních nemocnic nenašly
na ministerstvu zdravotnictví žádný ohlas,“ řekl Právu rektor Univerzity Palackého (UP) v Olomouci Lubomír Dvořák.
Podle něj je pravděpodobné, že také další dvě univerzity, které mají lékařské fakulty, zaujmou obdobná stanoviska.
Rektorovi Ostravské univerzity Jiřímu Močkořovi vadí, že akciové společnosti se orientují na zisk. „Vzdělávání a výzkum
jsou oblasti neziskové, pro akciovku by byly nevýhodné,“ uvedl.


